
تا کی مردم باید تاوان ارابه های مرگ 
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شهردارصدرا:

صدرا در حوزه زیرساخت های 
فرهنگی پیشرفت چندانی 

نداشته است
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سرپرستمعاونتگردشگریادارهکلمیراثفرهنگی،

گردشگریوصنایعدستیفارس:

 هراقامتگاه بوم گردی در استان فارس 
جاذبه جدید گردشگری است

فرماندهسپاهفجرفارس:

»نمایش محشر« در تحقق جهاد تبیین 
نقش بسزایی دارد

رئیسهیئتعاملصندوقتوسعهملیاعلامکرد؛

علل شکست حساب ذخیره ارزی بررسی شود
تقدس دادن به تولید یکی از مشکلات مهم اقتصاد کشور 

در دهه های گذشته است

1

نمایندگان مجلس شورای اسلامی از تأخیر دولت در واردات خودرو انتقاد 
کرده و این پرسش را طرح کردند که چرا مردم باید یک سال در صف 

انتظار تحویل خودروهای بی کیفیت باشند؟
در  و  مجلس  امروز  علنی  جلسه  جریان  در  لطفی  حسن  ایسنا،  گزارش  به 
مخالفت با تقاضای دولت برای بررسی دو فوریتی لایحه الحاق یک تبصره 
به ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو مصوب ۱۴۰۱، بیان کرد: سالانه 
۱۷ هزار نفر در جاده های کشور کشته می شوند و همچنین ۶۴ هزار معلول و 
آسیب دیده ذهنی و جسمی تحویل بهزیستی می دهیم. مقصر و علت اصلی 
این  برای  این موضوع کیست؟ آیا وزیر صمت و صنعت خودرو پاسخی 

معضل دارد.
وی در ادامه اظهار کرد: متاسفانه بی کیفیت ترین خودروها توسط شرکت های 
ایران خودرو و سایپا با گران ترین قیمت و طولانی ترین زمان تحویل مردم 
خودرو  مافیای  و  مرگ  ارابه های  تاوان  باید  مردم  کی  تا  می شود؟  داده 
خودروهای  تحویل  انتظار  صف  در  سال  یک  باید  مردم  چرا  و  بدهند  را 

بی کیفیت باشند؟
سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: 
به چه  را  فرسودگی  میزان  به دست گرفته  را  انحصار  و  تولید  مافیایی که 
میزانی می بیند؟ متاسفانه خودروهای فرسوده هزاران میلیارد تومان سوخت 
را هدر می دهند و باعث مرگ و میر مردم می شوند، چه کسی باید در این 
رابطه نظارت و کنترل داشته باشد؟ ما دچار ابهام هستیم و نمی توانیم میزان 
فرسودگی وسایل نقلیه را تشخیص دهیم و در قانون هم ابهام وجود دارد، 
انتظار می رود به این مباحث پرداخته شود و این دو فوریت اولویت کشور 

نیست.
با این  بابایی کارنامی در مخالفت  در ادامه جلسه علنی امروز مجلس، علی 

تقاضا خطاب به وزیر صمت، بیان کرد: شما که می گویید برای عملی شدن 
تبصره ۳ می خواهید بحث خودرو را در رابطه با کمیت و کیفیت مدیریت 
کنید در این رابطه قانون واضح و روشن بوده و باید پاسخگو باشیم که چه 

اقداماتی را برای تحقق آن انجام دادید.
بحث  جاری  سال  در  که  کرده  مصوب  مجلس  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
واردات خودرو را عملیاتی کنید، آیا این موضوع عملی شده است؟ چرا دو 
فوریت باید اولویت باشد، در حال حاضر برجام و همچنین اقتصاد اولویت 
ارائه  مجلس  به  اقتصادی لایحه  اولویت های  برای  دولت  است. چرا  کشور 

نمی کند؟
نماینده مردم ساری در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ارکان اصلی نظام 
در تلاش است تا خودرویی حداقلی با قیمت متوسط به اقشار متوسط و پایین 
ندارند که  این کار عملیاتی نمی شود و صداقت هم  اما  جامعه تحویل دهد 
مشکلات سد راه را تشریح کنند. موضوع تحقیق و تفحص از خودروسازان 
هنوز بلاتکلیف مانده، ما در مقابل مردم باید پاسخگو باشیم و زمان مجلس 
یازدهم در حال اتمام است اما هنوز ۷۰ هزار میلیارد تومانی که دولت قبل از 
مردم بابت خودرو گرفت تعیین تکلیف نشده و ما فوریت های دیگری داریم 

که باید به آن پرداخته شود.

تا کی مردم باید تاوان ارابه های مرگ و مافیای خودرو را بدهند؟

مهمی  مشکلات  از  یکی  می گوید  ملی  توسعه  عامل صندوق  هیئت  رئیس 
بوده بحث تقدس دادن  با آن مواجه  ایران در دهه های گذشته  اقتصاد  که 

به تولید است.
به گزارش ایسنا، مهدی غضنفری در نشست نمایندگان اتاق بازرگانی ایران 
اظهار کرد: تولید برای ما قابل احترام و بسیار ارزشمند است اما در عین حال 
نگه داشت.  تولیدها در کشور را سرپا  تمام  نمی توان  تأکید کرد که  باید 
از  حمایت هایی  ارزی  ذخیره  حساب های  از  شده  باعث  نگاه  این  متاسفانه 
برخی واحدهای تولیدی انجام شود که عملًا امکان تداوم فعالیت آنها وجود 

نداشته است.
ذخیره  علل شکست حساب  دقیق  به شکل  باید  امروز  این که  بیان  با  وی 
اشتباه  رویکرد  این  در کشورمان  متاسفانه  داد:  توضیح  شود  بررسی  ارزی 
وجود داشت که صندوق ذخیره ارزی به منابع بی کرانی متصل است و باید 
از آن وام گرفت بدون آنکه وظیفه ای برای بازپرداخت آن در نظر داشت. 
همین موضوع باعث شد حساب ذخیره ارزی شکست بخورد و اگر رویکرد 
در رابطه با صندوق توسعه ملی نیز تغییر نکند، باز هم با این شکست مواجه 

خواهیم شد.
رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی با بیان این که بسیاری از سیاست گذاران 
در دولت شناخت دقیقی از مدیریت حساب ذخیره ارزی نداشتند توضیح داد: 
امهال بدهی ها البته بازپرداخت ریالی وام هایی که به شکل ارزی پرداخت 
این شکست مواجه شود. حال  با  ارزی  باعث شد حساب ذخیره  بود،  شده 
آنکه اگر به طور دقیق از این منابع استفاده می شد نه تنها این شکست تجربه 

نمی شد که همچنان امکان استفاده از منابع آن وجود داشت.
غضنفری افزود: صندوق توسعه ملی نه بانک مرکزی است و نه بانک عامل 
در واقع رویکرد جدید این است که این صندوق مانند یک هلدینگ عمل 
می کند که سهامداران آن نسل فعلی و آینده هستند و بناست در پروژه های 

سودآور سرمایه گذاری کند تا بتواند منابع خود را حفظ و گسترش دهد.
وی ادامه داد: ما باید از تجربه کشورهایی مانند ایالات متحده، نروژ و حتی 
همیشگی  شریک  عنوان  به  باید  خصوصی  بخش  کنیم،  استفاده  کویت 
صندوق توسعه ملی عمل کند. در کنار آن ما در رویکرد جدید به دنبال آن 
هستیم که ضمن دریافت کامل بازپرداخت تسهیلات شرایط را برای تعریف 
سوی صندوق  از  حمایت  و  بخش خصوصی  سوی  از  سودآور  پروژه های 
توسعه فراهم کنیم. همچنین این صندوق به دنبال تأسیس یک بانک جدید 
نیز خواهد بود.وی همچنین اظهار کرد: آخرین ارزیابی های ما نشان می دهد 
که شرکت ملی نفت بدهکارترین مجموعه به صندوق توسعه ملی بوده است. 
وزیر نفت درخواست کرد که بازپرداخت بدهی این شرکت چهار سال به 

تعویق بیفتد که ما با آن موافقت نکردیم.

رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی اعلام کرد؛

تقدس دادن به تولید یکی از مشکلات مهم اقتصاد کشور در دهه های گذشته است

شرکت ملی نفت بدهکارترین مجموعه به صندوق توسعه ملی است
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فرزندان افرادی که در دیگر کشورها بزرگ 
شده اند ضرایب هوشی بالایی دارند

آنان مدیران کشور می شوند
2

صفحه1

صفحه2

رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به خروج ۴5 میلیارد دلار سرمایه در 
۴ سال اخیر، گفت: به نظر می رسد خروج سرمایه از کشور بیش از این رقم 
باشد چرا که بخش قابل توجهی از اقتصاد ایران به صورت زیرزمینی است.

حضور  با  تهران  نمایندگان  هیئت  جلسه  هشتمین  و  سی  ایلنا،  گزارش  به 
مهدی غضنفری رئیس صندوق توسعه ملی و مسعود خوانساری رئیس اتاق 

تهران برگزار شد.
در این نشست خوانساری با اشاره به ابلاغ برنامه 5 ساله هفتم توسعه، گفت: 
در این برنامه پیشرفت اقتصادی با نرخ اقتصادی 8 درصد، کاهش تورم و 
تک نرخی شدن تورم ترسیم شده که این اهداف خوبی است اما لازم است 
که نخست تحلیلی از دلایل شکست ها و ناکامی های خود از برنامه ۶ توسعه 

ارائه بدهیم.
وی ادامه داد: مقرر شد که در برنامه ششم توسعه معادل ۴۶.9 درصد رشد 

اقتصادی داشته باشیم که تنها ۳.۴۴ درصد رشد داشتیم.
به گفته خوانساری، میانگین رشد تورم قیمت ها ۴.۷۶ درصد بوده است به این 

معنا که سالیانه شاهد ۱۰۰ درصدی رشد قیمت ها بودیم.
وی با اشاره به خروج ۴5 میلیارد دلار سرمایه در ۴ سال اخیر، گفت: به نظر 

می رسد خروج سرمایه از کشور بیش از این رقم باشد چرا که بخش قابل 
توجهی از اقتصاد ایران به صورت زیرزمینی است.

رئیس اتاق تهران با اشاره به بزرگ بودن اقتصاد دولتی، افزود: هزینه بالای 
دولت ایجاب می کند که هر سریع تر دولت از تصدی گری در اقتصاد دست 

بکشد.
کاهش  در  مهم  عامل  را  اجتماعی  سرمایه گذاری  شدید  افت  وی 
افزود: سرمایه گذاری ها به سمت  سرمایه گذاری ها در کشور عنوان کرد و 

سرمایه گذاری های زودبازده رفته که این برای اقتصاد افت است.
وی با بیان اینکه خروج نخبگان سالیانه افزایش پیدا کرده است، تأکید کرد: 
اگر  از کشور خارج شد و  قلب  نخبه و متخصص  سال گذشته حدود ۱۶۰ 
اینگونه پیش برود در سال های آینده با کمبود متخصص مواجه خواهیم شد.

وی تحریم ها را به موریانه تشبیه کرد و افزود: قیمت کالاهای تولیدی در 
ایران بالاست و قیمت ها غیررقابتی شده و بسیاری از بازارهای خود را از 

دست دادیم.
خوانساری ادامه داد: سالیانه حجم صادرات خدمات فنی و مهندسی حدود 5 

میلیارد دلار بود که این رقم به ۳۰۰ میلیون دلار رسید.

اتاق بازرگانی: 

مهاجرت نخبگان افزایش پیدا کرده است

همراه با تحلیل خبر

اتاقبازرگانی:

خروج ۴۵ میلیارد دلار سرمایه در ۴ سال اخیر
مهاجرت نخبگان افزایش پیدا کرده است
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ایران،  در  خدمات  ارائه  برای  استارلینک  گفته  توییتی  در  ماسک  ایلان 
ماهواره ای  اینترنت  منتظر  باید  اما  می شود.  تحریم ها  از  معافیت  خواستار 

استارلینک در کشورمان باشیم؟
به گزارش تابناک به نقل از دیجیاتو، هر چند وقت یکبار خدمات اینترنت 
ماهواره ای استارلینک به کشور جدیدی راه پیدا می کند، با این حال تا به 
امروز کاربران در ایران نتوانسته اند آن را تجربه کنند. اما حالا مدیرعامل 
اسپیس ایکس، ایلان ماسک گفته این شرکت برای ارائه خدمات استارلینک 

در کشورمان، درخواست معافیت از تحریم ها را خواهد داد.
ایلان ماسک در توییتی مدعی شد که با ارائه خدمات استارلینک در قطب 

جنوب، حالا این سرویس در تمام قاره ها فعال است. 
زیر همین توییت کاربری از ایلان ماسک پرسیده که آیا از نظر فنی امکان 
مدیرعامل  یا خیر.  دارد  ایرانی وجود  به کاربران  استارلینک  ارائه خدمات 
از  اسپیس ایکس در پاسخ به این سؤال گفته استارلینک خواستار معافیت 

تحریم ها خواهد شد:
ایران خواهد  علیه  تحریم ها  از  معافیت  زمینه خواستار  این  »استارلینک در 

شد.«
اینترنت ماهواره ای استارلینک در ایران؟

خواستار  استارلینک  خدمات  ارائه  برای  گفته  ماسک  ایلان  که  حالی  در 

معافیت از تحریم ها خواهد شد، همین موضوع برای دسترسی کاربران به 
اینترنت ماهواره ای کافی نخواهد بود.

علاوه بر دریافت مجوز، خرید تجهیزات مورد نیاز برای استفاده از اینترنت 
البته  و  استارلینک هزینه زیادی روی دوش کاربران می گذارد  ماهواره ای 
باید هزینه های مربوط به خود سرویس را هم درنظر گرفت. بنابراین انتظار 
خدمات  به  بتوانند  ایران  در  کاربران  نزدیک  آینده  در  حداقل  نمی رود 

استارلینک دسترسی پیدا کنند.
ماهواره ای  اینترنت  می خواهد  ایکس  اسپیس  موضوعی،  چنین  وجود  با 
استارلینک را در اختیار کاربران موبایل قرار دهد. در حقیقت اسپیس ایکس 
بتا  به صورت  میلادی  آینده  از سال  می خواهند   )T-Mobile( تی-موبایل  و 
هوشمند  گوشی های  کاربران  اختیار  در  مستقیم  صورت  به  را  استارلینک 

قرار دهند.
این هدف  به  ایلان ماسک و تی-موبایل در رسیدن  اگر  این حال حتی  با 
دیگر  کشورهای  در  کاربران  تا  می کشد  طول  مدتی  هم  باز  شوند،  موفق 
به دریافت  نیاز  ایکس  اسپیس  البته  و  تجربه کنند  را  قابلیتی  بتوانند چنین 

مجوز برای ارائه خدمات در کشور هدف خواهد داشت.
با این حال باید منتظر انتشار اطلاعات بیشتر درباره این برنامه اسپیس ایکس 

بمانیم.


